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اخبار ادبی و هنری

حضرت امام خمینی )ره(: خطر آمریکا به حدی اســت که اگر 
کوچکترین غفلتی بکنید نابود می شوید.

تجلیل از »ابراهیم حاتمی کیا«به عنوان دیده بان هنر انقلاب
حاتمی کیا: دعا کنید در بستر نمیرم

آئین تجلیل از سی ســال تلاش »ابراهیم حاتمی کیا« با عنوان »ابراهیم، 
دیده بان هنر انقلاب« در خبرگزاری فارس برگزارشد.

  ایــن مراســم دیروز، همزمان بــا روز هنر انقلاب و به پاس 30 ســال 
تلاش متعهدانه ابراهیم حاتمی کیا در به تصویر کشــیدن ارزش های انقلاب 
و رشــادت های فرزندان ایران اسلامی در هشــت سال دفاع مقدس با حضور 

مسئولین و هنرمندان در تالار اجتماعات خبرگزاری فارس برگزار شد.
حاتمی کیا: دعا کنید در بستر نمیرم

ابراهیم حاتمی کیا در مراسم بزرگداشت خود در خبرگزاری فارس گفت: 
حاج قاســم محبت دارد که مرا می بیند. من خاک پای او هســتم. واقعا دلم 

می خواست که این جسارت را داشتم که میان این بچه  ها و رزمنده  ها باشم.
حاتمی کیا تاکید کرد: خدا را شــاکرم کارهای بزرگی صورت گرفت. البته 
خودم را هم گول نمی زنم. زیرا آقا مرتضی)آوینی( یاد داد که خودمان را گول 
نزنیم »الاعمال به النیات« به گفته این شخصیت برجسته فرهنگی نمی دانم 
چــرا چند وقت اســت تصویر بچه افغانی که در ســوریه می جنگید و داعش 
ســرش را بریده، از جلوی چشــمم مدام عبور می کند. هر بار می آیم )بغض( 
... خجالت می کشــم )بغض(... که در ســوریه نبودم و این نوجوان ... احساس 
می کنم عقب افتاده ام زیرا یک وقتی خود را پیشرو می دانستم ولی وقتی جبهه 
آن قدر وســعت گرفت، می بینیم که خیلی عقب هستیم )بغض(... نه من کار 

زیادی نکردم  .
وی اضافه کرد: یک وقتی می گفتم بچه  های نیروی قدس چکار می کنند؟ 
آن روزگار تمام شــده حالا ما ســرداریم... حالا ما هستیم؛ بعد از بوسنی این 
احساس را داشتم. وقتی داعشــی ها به میان آمدند موضوع خاورمیانه مطرح 
شــد. آن روز دیدم که چقدر عقبیم و حرف هایی بــرای گفتن داریم و عالم 

سینمای ما با این حرف ها غریب است.
کارگردان فیلم »چ« گفت: این موضوعاتی که گفتم مسئله عالم سینمای 
ما نیســت. حتی مسئله مســئول ما هم نیســت که وارد این حوزه شود. ما 
همچنان گیر کوچه پس کوچه  های تنگ هستیم که به این مسئله می پردازیم. 
ولی شــرمم می آید از جشــنواره فیلم فجر پارســال. زیرا جای افتخار برای 
جمهوری اســلامی ایران ندارد که جشنواره اش این گونه باشد این موضوع سر 

را زیر برف کردن است.
حاتمی کیــا با بیان اینکــه مخاطبم نه آقای ایوبی اســت گفت: معتقدم 
امسال آنها مهمانند. صحبت من با مسئولین اصلی این حوزه است؛ جمهوری 
اسلامی کجا و از این ارزشها و حرف  ها کجا؟ آن پاسدارانی که در سوریه شهید 
می  شوند کجا، آن حرف ها کجا؟ کجای منظومه هنر ایران می تواند در این مهم 

جای گیرد و درباره آن حرف بزنیم.
وی در پایان گفت: خدا عاقبت مان را به خیر کند. آقای شرف الدین رئیس 
سازمان سینمای دفاع مقدس! دعا کنید در بستر نمیرم! دعا کنید عاقبت به 

خیر شویم!
موسوی: حاتمی کیا در جایی که باید باشد حاضر است

سید نظام موسوی مدیرعامل خبرگزاری فارس در مراسم یاد شده گفت: 
حاتمی کیا منتقد و شورشگر انقلابی بوده اما آنجایی که، در لحظه ای که باید 

می بود حاضر بوده است.
مدیرعامل خبرگــزاری فارس ادامه داد: من از خاطرم نمی رود در مقاطع 
مختلــف دوم خرداد 76 که حتی آقای حاتمی کیا به لحاظ سیاســی گرایش 
به آن ســمت داشــت اما زمان دوم خرداد که بحث جامعه مدنی مطرح شد، 
ایشان از خاتمی سوال کرد که جایگاه ارزش ها در جامعه مدنی کجاست؟ این 
ســئوال خیلی ها را به فکر واداشت. در مقطعی و روزگاری که، قرار بود چفیه 
بســیجی و عنوان بسیجی در زمان ترور یک شخصیت سیاسی به عنوان یک 
عامل پلیدی و تهاجمی و ترور مطرح شــود، اولین کســی که آمد و با مقاله 
»شهر آلوده است« در برابر تعرض و متهم کردن عنوان بسیجی، موضع گرفت 

ابراهیم حاتمی کیا بود.
طالب زاده: ابراهیم یکی از علامت ها در زمان است

نــادر طالب زاده یکی از ســخنرانان این مراســم نیز بیان کــرد: ابراهیم 
حاتمی کیا یک علامت در زمان است.   در برنامه  راز که با حسین بهزاد حضور 
یافته بود قطعه ای از مصاحبه ابراهیم همت را پخش کردیم. همواره سؤال این 
بود که این فیلم حاصل تلاش چه کسی است؟ از این رو در برنامه راز مصاحبه 

را از اینجا شروع کردیم.
ایــن کارگــردان همچنین گفــت: قدردانی از کســانی کــه »زمان« را 
می شناسند و متوجه اصل مطلب هستند که انقلاب اسلامی اتفاقی است که 
تاریخ منتظرش بوده، بسیار پســندیده است زیرا امروز شاهد تحول عظیمی 
هستیم که اتفاقاتی را در پی خواهد داشت. یمن موضوع کمی نیست اما باید 

بدانیم انقلاب پاسدارانی دارد که اولین نکته آنها فرزند زمان بودنشان است.
ده نمکی: حاتمی کیا را فقط برای گل دادن نخواهید

مسعود ده نمکی در بخش دیگری از برنامه تجلیل از دیده بان هنر انقلاب 
سخنرانی کرد.

این کارگردان سینما گفت: آنجایی که شهید آوینی خطاب به حاتمی کیا 
می گوید »ای بلبل عاشــق جز برای عاشــقان مخوان« به این معنی است که 
حاتمی کیا باید کارهایش را محدود به شهدا کند و کسانی که به شهدا علاقه 
دارند. آن زمان آوینی جبهه فرهنگی را مهندســی می کرد همان کســی که 
به حاتمی کیا می گوید بلبل عاشــق،  در جای دیگری در فیلم عروس تعریف 
می کند و آنجایی که خیلی ها بعضی ها را نمی شناختند،  شهید آوینی از آنها به 

عنوان بادکنک توخالی یاد می کرد و این نشان از بصیرت او داشت.
ده نمکی تصریح کرد: کسانی که خود را دوستدار شهید آوینی می دانند 
این شهید را گزینشی انتخاب نکنند و قلمشان مثل شهید آوینی باشد که سر 

آرمانهایش مصالحه نمی کرد. 
وی در پایــان گفت: در جشــنواره ای که حاتمی کیــا داد می زند، همان 
فیلم هایی که برایشان داد می زند، جایزه می گیرند. حاتمی کیا را فقط برای گل 

دادن انتخاب نکنید بلکه به حرف هایش هم گوش دهید. 
حدادیان: حاتمی کیا ممتاز عالم سینمای ماست

سعید حدادیان در مراسم بزرگداشت ابراهیم حاتمی کیا پیرامون شخصیت 
این فیلمساز گفت: حاتمی کیا شخصیتی است که از گمنام ترین تا پرآوازه ترین 
شخصیت های دفاع مقدس، از »دیده بان« تا »چ« را به رخ کشیده و نسل ما و 

بعد از ما به ایشان مدیون است.
آبیار: حاتمی کیا قهرمان زخم خورده اما مقاوم است

نرگس آبیار کارگردان فیلم ســینمایی شــیار 143 در آیین نکوداشــت 
ابراهیم حاتمی کیا در سخنانی کوتاه گفت: حاتمی کیا جریان فیلم های دفاع 
مقدس را خیلی خوب زنده و مردمی و پویا کرد و ارزش های کمتر دیده شده 
جامعه را در فیلمهایش خیلی نجیب به تصویر کشید و در واقع من حاتمی کیا 
را قهرمان زنده و زخم خورده و خســته امــا مقاوم و پایان ناپذیر این مملکت 
می دانم که تاریخ کشــورمان را به خوبی روایت کرده اســت و مفهوم جنگ 
کلاسیک را در جهان به چالش کشیده است و از نگاه حیوانی و پلیدی و زشتی 
جنگ را تبدیل می کند به آزمونی برای انسانیت و او پرچم دار این ارزشهاست. 

شرف الدین: حاتمی کیا همواره »شاهد« بوده است
مدیرعامل انجمن ســینمای دفاع مقدس در مراســم بزرگداشت ابراهیم 

حاتمی کیا سخن گفت.
محمدرضا شــرف الدین گفت: شاید گزاف نباشــد که در همین جا من 
ابراهیم را شهید ابراهیم حاتمی کیا بدانم، زیرا معتقدم ایشان در تمام دوره های 

انقلاب شاهدی بر جامعه خود بوده و فیلمی متناسب با آن ساخته است.
اصغر نقی زاده:چک سفید امضا کردم

اصغر نقی زاده بازیگر ســینما گفت: ســر فیلم از کرخه تا راین وقتی قرار 
بود قرارداد امضا کنم ســیف الله داد مبلغی را به من پیشــنهاد کرد که بسیار 
کم بود. همان موقع به حاتمی کیا زنگ زدم و گفتم این پیشنهاد به شعور من 
توهین کرد. نقی زاده ادامه داد: اما حاتمی کیا گفت ما نمی رویم فقط یک فیلم 
بســازیم بلکه می خواهیم یاد شهدا را زنده نگه داریم. من هم همان جا چک 

را سفید امضا کردم. 

ای طلوع بی مغرب 
سر برآور از مشرق

هدیه به خوانندگان

Email:SEPIDEH@Kayhannews.ir

گاهی اگر...
گاهــی اگر بــا مــاه صحبت کرده باشــی

از مــا اگر پیشــش شــکایت کرده باشــی
آه پــدر  ماننــد  چــاه  در  اگــر  گاهــی 

انــدوه مــادر را  حکایــت کــرده باشــی
مدینــه درختــان  زیــر  اگــر  گاهــی 

بعــد از زیــارت اســتراحت کرده باشــی 
گاهــی اگر بعــد از وضــو مکثــی کنی تا

آیینــه ای را غــرق حیــرت کــرده باشــی
صبــوری و  دوری  ســال  ســال های  در 

چشــم انتظاری را شــفاعت کرده باشــی
حتــی اگــر بی آنکــه مشــتاقان بداننــد

گاهــی نمــازی را امامــت کــرده باشــی
یــا در لبــاس ناشناســی در شــب قــدر

از خــود حدیثــی را روایــت کرده باشــی
یــا در میــان کوچه هــای ســرد و تاریک

نان و پنیر و عشــق قســمت کرده باشــی
پــس بــوده ای و هســتی و می آیــی از راه 

تــا حــق دل هــا را رعایــت کرده باشــی
پــس مردمک هــای نــگاه مــا عقیم انــد

تو حاضــری بی آنکــه غیبت کرده باشــی
نغمه مستشار نظامی

***
هیجان گلها

شــوق تــو به بــاغ لاله جــان خواهــد داد
عطــر تــو به گلهــا هیجــان خواهــد داد

نــورت بپیچــد  آفــاق  بــه  کــه  فــردا 
تکبیــر تــو کعبــه را تــکان خواهــد داد

***
آیات وصل

ســالی که بی حضــور تو تحویل می شــود
داغــی به جان مــا همه تحمیل می شــود

تنهــا بــه وصــل طلعت ایــزد نمــای تو
از جمعه هــای هجــر تــو تجلیل می شــود

در آخرالزمــان کــه جهان در تلاطم اســت
آیــات وصل توســت کــه تنزیل می شــود

آقــا تــو را ندیــده ام و شــعر مــن هنــوز
یکســر اســیر اســتعاره و تمثیل می شود

جهــان پیشــه  ســتم  ظالمــان  بــازار 
بــا ذوالفقارعــدل تــو تعطیــل می شــود

بی شــک کــه با ظهــور تو فصل خــزان ما
می شــود تبدیــل  عاطفــه  نوبهــار  بــر 

کــن شــتاب  و  بیــا  یهالعزیــز  ا یــا 
اســلام بــا ظهــور تــو تکمیل می شــود

چشــم انتظــار مانده »وفایی« که ســال ما
گوینــد بــا ظهــور تــو تحویل می شــود
سیدهاشم وفایی

***
مثل نسیم

مثــل نســیم، آمدنــت ناگهانــی اســت
مثل شــمیم یــاس، حضور تو آنی اســت

مثــل بهــار، در همــه جا پخش می شــود
اخبار ســبز صبــح ظهورت جهانی اســت

می شــود فراگیــر  روزه  و  نمــاز  مثــل 
مهرت، چرا که ریشــه آن آســمانی اســت

دیگــر کســی وســاطت باطــل نمی کند
دیگر چه جای خواهش و پا در میانی اســت

اســت دل  گفتــن  »ارنــی«  دوره  آغــاز 
پایــان آیه هــای غم »لــن ترانی« اســت

انــگار دلخــوری کــه ز یــاد تــو غافلیــم
فهمیــده ای تو هم که دعامان زبانی اســت

صــد فاطمیه رفت و نشــد فاطمی شــویم
تنهــا امید ما به همین روضه خوانی اســت

ای کــوه صبــر از غــم زهرا شــدی تو آب
با یاد کوچه ســینه ات آتش فشــانی اســت

در پشــت در بــرای ظهــورت دعــا کنــد
آن مــادری که قامتش از غم کمانی اســت
سیدمحمد میرهاشمی

پیکر شهید حمدالله سرداری از شهدای دوران دفاع مقدس در اردبیل 
تشییع و به خاک سپرده شد.

به گزارش ایرنا، پیکر این شهید که پس از 32 سال توسط گروه های تجسس در 
جبهه های دفاع مقدس کشف شده است با حضور پرشور مردم شهیدپرور از مقابل 
مصلای اردبیل تا آرامستان قاسمیه تشییع و در گلزار شهدا به خاک سپرده شد.

شــهید سرداری در جریان عملیات خیبر -  جزیره مجنون - در سال 1362 
به شهادت رسیده بود. وی در 16 سالگی به عنوان بسیجی عازم جبهه های حق 

علیه باطل شده بود.
در حال حاضر بیش از 6 هزار و 200 شــهید در کشــور همچنان مفقود الاثر 

می باشند که از این تعداد 222 نفر مربوط به شهدای استان اردبیل می باشند.
حمدالله ســرداری متولد 1347 در شهر اردبیل است که در سنین نوجوانی 
بارها قصد عزیمت به جبهه های جنگ حق علیه باطل را داشت، اما به دلیل سن 

پایین با اعزامش مخالفت می شد.
وی توانست سرانجام در 25 خرداد ماه سال 62 بعد از اتمام سال اول راهنمایی 
به جبهه اعزام شــود و بعد از چند اعزام مختلف در عملیات خیبر که در اســفند 

ماه سال 62 انجام شد، در سن 16 سالگی در جزیره مجنون به شهادت رسید.

بازگشت پیکر شهید دفاع مقدس
پس از ۳۲ سال

70 نماینده مجلس خواستار لغو سفر عمره شدند

خشم و انزجار عمومی از هتک حرمت
دو زائر ایرانی در فرودگاه جده

هتک حرمت تازه سعودی ها در تعرض به دو زائر 
نوجوان ایرانی خشم و نفرت ملت را برانگیخته و در 
همین راستا آیت الله مکارم شیرازی خواستار تعطیلی 
مســتحب عمره برای عزت ایران شده و همچنین 
طرح لغو اعزام زائران به حج عمره در مجلس اعلام 

وصول شد. 
به گزارش فارس، آیت الله مکارم شیرازی از مراجع عظام 
تقلید پیش از ظهر دیروز  در جلسه خارج فقه خود با اشاره 
به این فاجعه عظیم اظهار داشــتند: مایل نبودم این حادثه 
رسانه ای شود اما حال که رسانه ای شده است باید در مورد 
آن صحبت کنم و سئوالی که از مسئولان دارم این است آیا 
عمره که واجب نیست را باید برویم و زیر بار هر خفتی برویم؟
اســتاد حوزه علمیه قم خاطرنشــان کرد: از مسئولان 
سعودی نیز سئوال می کنم که اگر در فرودگاه جده امنیت 
نباشــد در کوچه های جده امنیت وجود خواهد داشــت؟ 
فرودگاه جده یک فرودگاه بین المللی است که اگر در آنجا 

امنیت نباشد به  طور قطع مردم ترس خواهند داشت.
آیت الله مکارم  شــیرازی با اشاره به اینکه از مسئولان 
دولتی خود نیز می پرسم آیا نیاز است که به حج مستحب 
برویم گفت: آیا لازم اســت که هر توهینی را بشنویم تا به 

یک امر مستحب عمل کنیم؟
وی بیان کرد: امام خمینی )ره( با انقلاب عزت و آبرو را 
برای مردم خریداری کرده اند و این عزت سبب شده است 
تا 6 نفر از وزرای خارجه کشورهای مختلف با وزیر خارجه 

ایران ماه ها در مذاکره به سر ببرند.
این مرجع تقلید با اشــاره به اینکه همه رســانه های 
خارجی در روز یک خبر از ایران دارند افزود: امیدوارم که این 
مذاکرات به یک نتیجه برسد و از سوی دیگر این مذاکرات 

یک نوع آبرو و عزت برای کشور است.
آیت الله مکارم شیرازی یادآور شد: حادثه جده حادثه ای 
نیست که بشود از آن به راحتی گذشت، در برنامه هایی که 
می دانیم مایه عزت نیست باید از آن عبور کرد و باید از حق 

دفاع کنیم تا عزتمند شویم.
طرح یک فوریتی برای لغو عمره

خبر دیگر اینکه سیدحسین نقوی حسینی سخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در گفت وگو 
بــا فارس، از تهیه و تدوین طرح یــک فوریتی نمایندگان 
مجلس برای لغو عمره تا حصول اطمینان از امنیت زائران  

ایرانی خبر داد.
وی افزود: با توجه به اینکه اخیرا جسارت ها و توهین ها 
و بی حرمتی ها به حجاج عمره ایرانی به مکه مکرمه و مدینه 
منــوره افزایش پیدا کرده و به خصــوص به تازگی نیز این 
بی حرمتی در قبال 2 نوجوان ایرانی انجام شده، نمایندگان 
مجلس طرح یک فوریتــی آماده کرده اند که مطابق آن تا 
حصــول اطمینان از امنیت، حرمت و احترام حجاج ایرانی 

حج عمره لغو شود.
به گفته ســخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 

خارجــی مجلس، این طرح دیروز با بیــش از 80 امضای 
نمایندگان تقدیم هیئت رئیسه مجلس شد.

جلوگیری و کاهش سفرهای عمره مفرده به عربستان
نماینــدگان مجلس در تذکرات متعــدد خود به وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی خواستار تجدیدنظر در سفرهای 
عمره مفرده به عربستان و کاهش سهمیه این سفرها شدند.
محمدمهدی زاهدی و فرج الله عارفی نمایندگان کرمان و 
جیرفت در تذکری به رئیس جمهور و وزرای خارجه و ارشاد 
اســلامی خواستار اقدام قاطع علیه مقامات سعودی شدند 
که در برخورد با محرمین چند روز اخیر عمل شــنیعی را 

انجام داده بودند.
نامه های نمایندگان به رئیس جمهور

از ســوی دیگر نمایندگان ملت در نامه های متعدد به 
رئیس جمهور خواستار برخورد شدید ایشان با این بی حرمتی 

به زائران ایرانی شدند. 
18تن از نمایندگان مجلس شورای اسلامی طی نامه ای 
به حســن روحانی خواســتار مجازات عاملان تعرض به 2 

نوجوان ایرانی در فرودگاه جده عربستان شدند.
در بخشــی از این نامه آمده اســت: از شما به عنوان 
رئیس جمهور و عضو شــورای عالی امنیت ملی خواستاریم 
ضمن اعتراض به دولت عربستان به خاطر این اقدام، نسبت 
به مجازات عاملان آن اقدام کرده و موضوع را مورد پیگیری 
جدی قرار دهید. این  نامه از ســوی نادر قاضی پور احمد 
امیرآبادی، احمد توکلی، اســماعیل کوثری، رضا آشتیانی، 
علی مطهری، حمید رسایی، علیرضا محجوب، محمدقسیم 
عثمانی، علی اصغر زارعی، محمد بزرگواری، الیاس نادران، 
موسی احمدی، حسین نقوی حسینی، محمد جوکار، جبار 
کوچکی نژاد، عزت الله یوسفیان ملا، احمد آریایی نژاد و نصرالله 

پژمان فر به امضا رسیده است.
کمیسیون فرهنگی مجلس نیز  با ارسال نامه ای خطاب 
به رئیس جمهور خواســتار پیگیری برخورد شنیع مأموران 
ســعودی با دو نفر از زائران ایرانی و جلوگیری از اقدامات 

مشابه در آینده شد.
در این نامه آمده است: در روزهای ابتدای سال جاری 
برخورد شنیع مأموران عربستان با دو نوجوان ایرانی موجب 
تألمات شــدید روحی نامبردگان و جریحه دار شدن قلوب 
مؤمنین به ویژه خانواده و بســتگان آن دو عزیز شده اند لذا 
از آن مقام محترم انتظار اکید داریم ضمن پیگیری ویژه در 
این خصوص برای جلوگیری از رفتارهای مشــابه در آینده 

تدابیر خاصی اندیشیده شود.
عربستان لیاقت خادمی حرمین شریفین را ندارد 
محمد دهقان نماینده مردم چناران و طرقبه در مجلس 
شورای اسلامی نیز درباره هتک حرمت دو نوجوان ایرانی از 
سوی ماموران فرودگاه جده گفت: ما در مجلس طرحی را 

تهیه کردیم که زیارت عمره متوقف شود.
وی با اشــاره به ادعای عربســتان سعودی در اسلام و 
دینداری خاطرنشــان کرد: این کشور انسان های فاسدی 

را در اموال و آزادی آبروی مســلمانان حاکم کرده است که 
نمونه اش را در ماجرای فرودگاه جده شاهد بودیم و به نظر 
من این نشان می دهد که حکومت عربستان لیاقت خادمی 

حرمین شریفین را ندارد.
دهقان با یادآوری اینکه در طرح پیشنهادی تاکید شده 
است که تا زمانی که امنیت زائران ایرانی تضمین نشود باید 
حج عمره مفرده متوقف شود گفت: ما این مسیر را قطعا طی 
خواهیم کرد و البته ملت ما هم باید قدری تحمل کنند تا 
ما این موضوع را درست کنیم چرا که ما فرزندان خود را به 
سرزمین حج می فرستیم تا توشه معنوی برداشت کنند اما 
عربســتان افراد فاسدی را در فرودگاه به کار گمارده است 

که آبروی اسلام و مسلمانی را برده اند.
وی با تاکید بر حساســیت مجلس شورای اسلامی بر 
تضمین شدن حرمت و آبروی زائران ایرانی تصریح کرد: از 
همان روز اول انتشار این خبر ما نامه ای با امضای چند نفر 
از نمایندگان به آقای رئیس جمهور نوشتیم که این موضوع 
را پیگیری و از حق ملت ایران دفاع کند و با دولت عربستان 

برخورد مناسب صورت گیرد.
ســید شکرخدا موسوی نماینده مردم اهواز در مجلس 
نیز  با بیان اینکه دولت باید درباره جنایت افسران سعودی 
نســبت به 2 نوجوان ایرانی تصمیم انقلابی و جدی بگیرد، 

گفت: دولت حداقل 2 سال حج عمره را تعطیل کند.
آخرین توضیحات سخنگوی وزارت خارجه

خبر دیگر اینکه به دنبال بروز حادثه تلخ سوء استفاده 
جنســی از دو نوجوان ایرانی توســط ماموران سعودی در 
فرودگاه جده، مرضیه افخم ســخنگوی وزارت امور خارجه 
گفت: مسئولان بخش های ذی ربط عربستان سعودی اعلام 
کرده اند موضوع را پیگیری می کنند و تا عصر روز سه شنبه 
نیز براساس آخرین اطلاعات دریافتی توسط سرکنسولگری 
ما در جده، نتایج اولیه اقدامات مسئولان عربستان از تشکیل 
پرونده برای متهمان در یکی از شــعب دادســرای مرتبط  
حکایت دارد و شــواهد حاکی از پیگیری مسئولان ذیربط 
سعودی است و امیدواریم این روند با جدیت کامل تا صدور 

حکم و مجازات افراد یاد شده ادامه یابد.
افخم همچنین گفــت: وزارت خارجه بلافاصله پس از 
اطلاع از این حرکت ضــد اخلاقی به طور جدی موضوع را 
پیگیری کرده و همکاران ما در جده پس از اطلاع از موضوع 
در فرودگاه این شهر حاضر شده و با حضور مسئولان ارشد 
فرودگاه به بررسی موضوع پرداختند و مسئولان عربستانی 
هم ضمن اعلام انزجار از این اقدام اظهار داشته اند موضوع 
برای آنها حیثیتی اســت و عوامل آن پس از اثبات جرم به 

مجازات شرعی و قانونی خواهند رسید.
ســخنگوی دستگاه دیپلماســی افزود: وزارت خارجه 
علاوه بر اعتراض رسمی و ارسال یادداشت اعتراضی، کاردار 
عربســتان را احضار و مراتب اعتراض شدید ایران به ایشان 
منتقل شــده و از دولت عربستان خواستار تسریع اقدامات 

در روند مجازات متهمان شده ایم.

افخم اضافه کرد: وزارت امور خارجه اقدامات خود را از 
کلیه مجاری دیپلماتیک تا حصول نتیجه به طور مستمر و 

جدی ادامه خواهد داد.
حسن قشقاوی معاون کنسولی، مجلس و امور ایرانیان 
خارج از کشور وزارت خارجه نیز پیش از این در اظهارنظری 
به تشریح ماوقع پرداخت و گفت: در هفته دوم تعطیلات، به 
هنگام بازرسی از یک کاروان عمره ایرانی، مامورین متخلف 
مذکور به بهانه مشکوک شدن به 2 نوجوان ایرانی، آنها را از 
بقیه جدا کرده و در بخش دیگری مورد بازرسی بدنی قرار 
دادند که در اثنای بازرسی، سایر افراد کاروان متوجه شده 
که مامورین خاطی قصد آزار و اذیت جنسی آن دو نوجوان 
را داشته اند و مسئولان امر را از این موضوع مطلع می کنند. 
مســئولان مربوطه بلافاصله موضوع را به سرکنســولگری 
جمهوری اســلامی ایران در جده اطــلاع داده و با حضور 
ربط کاروان و  کنســول آن سرکنســولگری، مقامات ذی 
مســئولان فرودگاه جده بررسی های میدانی به عمل آمده 
و پس از شناسایی 2 مامور متخلف، پس از انجام مقدمات 

قانونی طرف سعودی اقدام به بازداشت آنها می کند.
برخورد سهل انگارانه و التماسی را نخواهیم پذیرفت

بیش از 60 سینماگر و اهالی رسانه در نامه ای خواستار 
برخورد شایســته و شدید دســتگاه های مسئول در مقابل 

حرمت شکنی به هموطنانمان در خارج از کشور شدند.
در بخشــی از این نامه آمده اســت: حرکت شــرم آور 
ماموران سعودی نسبت به دو نوجوان ایرانی به شدت محکوم 
اســت و  امضاکنندگان خواستار برخورد شایسته و شدید 
دســتگاه های مسئول در مقابل حفظ حرمت هموطنانمان 
در خارج از کشور هستند و برخورد سهل انگارانه و التماسی 

را نخواهند پذیرفت.
بسیج دانشجویی دانشگاه امام صادق)ع( نیز در پی هتک 
حرمت به دو زائر ایرانی اعلام کرد: چگونه غیرت اهالی تدبیر 
اجازه می دهد به زائران ایرانی هتک حرمت شود اما اقدامی 

قاطعانه صورت نپذیرد؟ این سکوت برای چیست؟
در بخشــی از این بیانیه آمده اســت: سکوت در برابر 
عربســتان ســعودی بر مبنای کدام حکمــت و مصلحتی 
است؟ مگر نه این است که در طول این سه دهه آل سعود 
و جیره خوارانش بیشــترین دشمنی ها را با جبهه مقاومت 
کرده اند. عزت ملی و احترام پاســپورت ایرانی هم که بارها 
توسط ایشان زیر پا گذارده شده. ما دانشجویان انقلابی بنا 
به وصیت و سفارش حضرت روح الله خشم انقلابی خود را در 
سینه ها نگاه خواهیم داشت و با خشم و نفرت به این دشمنان 
انســانیت می نگریم و تا بازپس گرفتن حرم الله و شست  و  
شو و تطهیر آن با اشک دیدگان و خون شهیدانمان از پای 
نخواهیم نشست و بار دیگر کعبه را حرم امن الهی و کانون 
آزادگان و مستضعفان عالم قرار خواهیم داد و سر حقیقی 
حج را نمایان خواهیم کرد. ان شــاءالله. و انتظار داریم تا در 
سال همدلی و همزبانی، دولت محترم با امت همدل حزب الله 
همزبانی پیشه گیرد و نماینده خشم انقلابی ملت ایران باشد.

رئیس دستگاه قضائی با اشاره به مذاکرات 
هسته ای در لوزان سوئیس ضمن حمایت از تیم 
مذاکره کننده تأکید کرد: این حمایتها منافاتی با 

تلاش برای زدودن ابهامات موجود ندارد.
آیت الله لاریجانی دیروز در جلسه مسئولان عالی 
قضایی با تبریک میــلاد حضرت فاطمه زهرا)س( و 
روز زن و مادر در مورد مذاکرات هســته ای، حمایت 
مســئولان نظام و آحاد مختلف مردم از تیم مذاکره 
کننده را نقطه قوت در گذشته و آینده روند مذاکرات 
دانســت و گفت: تیم مذاکره کننــده باید به اتکای 
حمایت گسترده ملت و مسئولان با صلابت و استقلال 
در مســیر چارچوبهای تعیین شده به دفاع از حقوق 

هسته ای ایران بپردازد.
وی افــزود: اگر تیم مذاکره کننــده با صلابت و 
اســتقلال در چارچوبهای تعیین شــده نظام و مقام 
معظم رهبری حرکت و از حقوق هسته ای ملت دفاع 
کنند قطعاً تمام مسئولان نظام و مردم پشت سر آنان 

خواهند بود و از آنها حمایت می کنند.
آیت الله آملی لاریجانی استقامت و پایمردی ملت 

و مســئولان نظام در حفظ حقوق هسته ای خود را 
نکته مهم و کلیدی رســیدن به نقطه فعلی مذاکرات 
و دســت کشیدن غربیها از زیاده خواهیهای ظالمانه 
دانست و گفت: دشمنان نظام اسلامی در اثر استقامت 
ملت ایران مجبور به اعتراف شــدند که بگویند ملت 
ایران یکپارچه پشت سر مسئله هسته ای ایستاده اند و 
عزت و اعتبار خود را در آن می بینند و این موضوع در 
سخنان رئیس جمهور آمریکا نیز به خوبی تصریح شد.

وی خواســتار تلاش و دقت نظر مســئولان تیم 
مذاکــره کننده در مذاکرات آینــده و بویژه در روند 
نگارش جزئیات تفاهم نامه بــه منظور حفظ تمام و 
کمال حقوق مردم شــد و گفت: تیم مذاکره کننده 
قدر حمایتهای همه جانبه مردم و مسئولان را بداند 
و در نگارش تفاهم نامه هســته ای نیز با بهره گیری از 
دقت و توان خود تــلاش کنند تا تفاهم نامه به طور 
کاملًا شــفاف نگاشته شود و ابهامات و ایرادات بیانیه 
که موجب مشکلات و سوءاستفاده بیگانگان می شود، 

در آن راه نیابد.
رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از سخنان خود 

با محکوم کردن حمله نظامی اخیر عربستان سعودی به 
یمن و ابراز تأسف از این تجاوز گفت: تجاوز عربستان 
به یمن ماجرایی بسیار اسفناک در دنیای اسلام است 
که باید هر چه ســریع تر از طریق گفت وگو و مذاکره 
پایان داده شــود، در غیر این صورت قطعاً این تجاوز 
آشــکار یک دولت مدعی اسلام علیه مردم مسلمان 
کشــوری که خواهان تعیین سرنوشت خود هستند 

بی عکس العمل نخواهد ماند.
رئیس دســتگاه قضاء با اعلام اینکــه امیدواریم 
ســعودیها به زودی به خودشــان بیایند و دســت 
از تجاوزگــری و به خاک و خون کشــیدن مردان، 
زنان و کــودکان یمنی بردارند تأکیــد کرد: نتیجه 
تصمیم گیریهای شخصی در کشوری که کوچک ترین 
تجربه مردم ســالاری ندارد، نه پارلمانــی دارد و نه 
انتخاباتی در آن برگزار می شــود همین است که به 
عنوان یک کشــور مدعی اســلام به کشور مسلمان 
دیگری حمله می کند و آنان را از حق تعیین سرنوشت 

خود باز می دارد.
آیت الله آملی لاریجانی در ادامه سخنانش با اشاره 

به خبر تأســف بار تعرض مأموران سعودی به دو زائر 
نوجــوان ایرانی تأکید کرد: مــا نمی توانیم از امنیت 
شــهروندان خود عبور کنیم و از وزارت امور خارجه 
قاطعانه می خواهیم با حساسیت و جدیت این موضوع 
را پیگیری کند. رئیس قوه قضائیه با محکوم کردن این 
اقدام و اعلام اینکه خاطیان باید به اشد مجازات برسند 
گفت: تعرض به دو زائر در کشوری که مسئولانش خود 
را خادم حرمین شریفین می دانند به هیچ وجه قابل 
قبول نیست و خاطیان باید به اشد مجازات برسند تا 

دیگر شاهد چنین جرایمی نباشیم.
آیت الله آملی لاریجانی در بخش پایانی ســخنان 
خود با تبریک مجدد ولادت حضرت فاطمه زهرا)س( 
و فرا رســیدن روز زن و مادر، آن حضرت را الگویی 
صحیح برای زنان و حتی مردان در جامعه اســلامی 
دانست و گفت: جامعه اسلامی با توجه به معیارهایی 
که دارد باید به سمت الگوسازی از شخصیت های عظیم 
اسلامی برود و به الگوبرداری از شخصیت ها و الگوهای 
کاذب غربی که براساس نیازهای کاذب به مردم القا 

شده و می شود، نیازی ندارد.

رئیس قوه قضائیه:

حمایت از تیم هسته ای منافاتی با تلاش برای زدودن ابهامات ندارد

واگذاری مدارس دولتی به بخش خصوصی ممنوع شد
رئیس فراکسیون فرهنگیان مجلس اظهار داشت: 
مجلس در بودجه ســال 94، تبصره اجازه واگذاری 
مــدارس دولتی به افراد را حذف کرد و به این ترتیب 

در سال جاری دولت اجازه چنین کاری ندارد.
نقوی حسینی در گفت وگو با فارس یادآور شد: اتفاقی که 
اخیراً افتاده و ســال گذشته دنبال شد، این بود که متاسفانه 
آمــوزش و پــرورش برخی مدارس دولتــی و نحوه آموزش 

دانش آموزان آن مدرسه را به افراد واگذار کرد.
رئیس فراکســیون فرهنگیان مجلس اظهار داشت: این 
خســارت بار بود، به این جهت که فردی که مدرسه را اجاره 
می کنــد و با درآمدی که به عنوان ســرانه در اختیارش قرار 
می گیرد و می خواهد مدرسه را اداره کند، شاخص های آموزش 

و پرورش را نادیده می گیرد.
گفتنی است در حالی سال گذشته شاهد چنین اقدامی 

از ســوی دولت بوده ایم که براساس قانون اساسی، آموزش 
و پرورش تا پایان دوره متوســطه رایگان است و دولت باید 

خدمات رایگان آموزشی در اختیار شهروندان قرار دهد.
بنابرایــن واگذاری مدارس دولتی به بخش خصوصی نه 
تنها مخالف متن قانون اساســی است بلکه شأن حاکمیتی 
آموزش و پرورش را هم زیر ســؤال می برد. واگذاری مدارس 
بــه بخش خصوصی به بهانه کاهش هزینه های دولت، راه را 

برای ورود قرائت های انحرافی از تعلیم و تربیت اســلامی، به 
کلاس های درس باز می کند. بعلاوه هیچ تضمینی از ســوی 
بخش خصوصی داده نشده که کیفیت محتوای آموزشی ارائه 
شده از طرف آنها، در تراز نظام اسلامی باشد. به نظر می رسد 
برای کاهش هزینه های دولت، راهکارهای فراوان دیگری پیش 
روی دولتمردان محترم وجود دارد به جای این که اینچنین 

عرصه تعلیم و تربیت جامعه اسلامی به بازی گرفته نشود.

روز گذشته وزیر امور خارجه برای رایزنی در 
مورد تحولات یمن به عمان و پاکستان سفر کرد 

و با مقامات این دو کشور به رایزنی پرداخت.
ظریف در بدو ورود به مسقط مورد استقبال یوسف 
بن علــوی قرار گرفت و با خودرویی که وزیر خارجه 

عمان راننده آن بود، به محل دیدار رفت.
وزیر خارجه کشورمان پس از دیدار خود با همتای 
عمانی خود در جمع خبرنگاران حاضر و به چند سوال 

پاسخ گفت. 
وی با قدردانی از نقش پادشاه عمان در قبال مساله 
هســته ای و به خصوص ایفای نقش وی در موضوع 
هسته ای گفت: مرحله اخیر مذاکرات هسته ای با نقش 
ویژه عمان و مداخله ویژه شخص پادشاه شروع شد. 
وزیر امور خارجه کشــورمان با بیان اینکه گمان 
می کنم همه هیئت ها علاقه مند باشند از مسقط دیدار 
کنند، افزود: البته هنوز تصمیمی گرفته نشده است. 
در مورد هیچ جا تصمیمی گرفته نشــده است. ما و 
دوستان عمانی روابط مان آنچنان گسترده و نزدیک 
است که همیشه با هم در مذاکره و تبادل نظر هستیم. 
وی ادامــه داد: من مایــل بودم که از این فرصت 
هم استفاده کنم برای پی گیری روابط دوجانبه و ارائه 
آخرین تحولات در موضوع هســته ای هم برای ایجاد 
و تقویــت روابط منطقه ای و هم برای مشــورت در 

موضوعات منطقه ای از جمله و به ویژه یمن. 

در سفر به عمان و پاکستان صورت گرفت

رایزنی های منطقه ای ظریف برای حل بحران یمن

ظریف در پاکستان
رئیس دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران 
در فرودگاه بی نظیر بوتو مورد استقبال سجال حیدر 
مدیرکل غرب آسیا، آسیای میانه و ایران وزارت خارجه 
پاکســتان قرار گرفت. و بلافاصله راهی محل دیدار با 
سرتاج عزیز مشــاور نخست وزیر پاکستان در امنیت 

ملی و امور خارجی شد.
وزیر خارجه کشورمان در سفر یک روزه خود به 

اســلام آباد مسائل مهم دوجانبه و منطقه ای از جمله 
تحولات یمن را با مســئولان پاکستانی مورد بحث و 

تبادل نظر قرارداد.
وزیر امور خارجه کشــورمان در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه ایران و پاکستان هر دو با خطر افراط و 
تروریسم روبرو هستند، بر ضرورت تقویت همکاری ها 
بین 2 کشــور در مبارزه با تروریســم و افراطی گری 

تأکید کرد.

رئیس دستگاه دیپلماســی از شهادت 8 مرزبان 
ایرانــی ابراز تأســف کرد و گفت: متاســفانه ایران و 
پاکستان هر دو با خطر افراط و تروریسم مواجه هستیم 
و متاسفانه شاهد شهادت 8 مرزبان کشورمان به دست 

تروریست ها بودیم.
ظریف با بیان اینکه جمهوری اســلامی ایران به 
دنبال صلح و ثبات در منطقه اســت، گفت: معتقدیم 
باید با پاکســتان به عنوان یک کشور مهم در منطقه 

در این زمینه همفکری داشته باشیم.
پیش  از این نخست وزیر پاکستان اعلام کرد تا قبل 
از نشست های دیپلماتیک از جمله با ایران و ترکیه و 
مشخص شدن نتیجه، عجله ای ندارد که برای مشارکت 

یا عدم مشارکت در حمله علیه یمن تصمیم بگیرد.
همچنین قائم مقام وزارت خارجه ایران در دیدار 
بــا رئیس پارلمان لبنان درباره تفاهم لوزان و آخرین 
تحولات منطقه ای از جمله حمله نظامی عربستان به 

ملت یمن بحث و گفت  وگو کرد.
ســرمدی پیش از سفر به لبنان به الجزایر رفت و 
ضمن تبیین مواضع جمهوری اســلامی ایران درباره 
اوضاع یمن، خواســتار مساعی کشــورهای عربی و 
اسلامی از جمله الجزایر برای توقف تجاوز علیه مردم 
و کشور یمن و آغاز ارسال کمک های انسان دوستانه 
به آسیب دیدگان جنگ شد. سرمدی در سفر دوره ای 

خود با مقامات تونس و الجزیره نیز رایزنی داشت.


